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Из Седамнаесте основне орланизације Петог рејона

ПОСЛЕ ОЛЛУКЕ ИЗВРШНОГ _

 

ОДБОРА ФРОНТА
(Ола Градског одбора Народ-

ног фронта о реорганизацији
рада У основним организација-

ма и рејонским одборима Народног
фронта, већ се налазе на дискуслји
пред многобројним чланством У
свим деловима Београда. Ту ће они
заједнички доћи до закључака да
се упрости и сведе на једноставан
рад досадашњи компликовани и пре-
живео систем рада у основним орга-
низацијама, шта све треба одбациа-
ти, а шта задржати као позитивно
и потребно,

Да је та реорганизација неопход-
на и неизбежна, и да је тај досада-
шњи рад био постао сувишан и ша-
блонски, најбоље потврђује пример
Седамнаесте основне организације
Петог рејона. Код њих се потреба
упрошћавања рада појавила као не-
избежан моменат, као природна по-
јава у развоју основне организације.
Према томе, није ни чудо када су,
пре неколико месеци, чланови Фрон-
та Седамнаесте основне организаци-
је, приступили, постепено, неосетно,
реорганизацији рада.
Њихова евиденција до пре четири

месеца, претстављала је, као и у
другим основним организацијама,
компликовани посао. Био је за то
потребан читав један апарат · од
седам људа, који је бележио сваки
најмањи податак и учинак. У по
следње време, пре него што су до-
нете одлуке Извршног одбора .Народ
ног фронта, пре два месеца, на то-
ме послу ради свега један активиста
—на врло упрошћеној евиденцији.
Како је до тога дошлог
Прошла јесен била је испуњена

интензивним политичким радом у
основној организацији. Кроз зимски
период групе су толико јачале да је
на првим конференцијама, за пре
узимање обавеза, било врло мало.о-
них, незнатан број, који су дала од-
ређен број часова. Напротив, она
огромна већина која се није обаве-
зала неким часовима, показала се,
кроз досадашње акције као носилац
целокупних радних победа и из-
градње, Достигнута политичка свест
чланова Фронта диктиралаје уки-
дање личних обавеза и њене еви-
денције. То је и учињено пре два
месеца.
Ево, како је то изгледало и како

данас изгледа!

Претеча борби за неурачунавање
датих обавеза био је Ђока Арсено-

вић,који је, већ две године увек од-
бијао да му се бележи добровољни

рад у часовима. Узалуд су евиден-

тичари основне организације насто-
јали да га убаце у те архивске спи»
скове. Он је то вешто избегавао, не-
стајао са радилишта баш онда када

су га тражили. Даринка Лукићи Бо-
ривоје Костић, а таквих има на де

сетине у основној организацији, у“
век су први када треба нешто да се

уреди — и први против убележава-
ња датих часова. Они сматрају да

то руши и крњи њихову фронтов-
ску личност и понос члана.

И после укидања личне евиденци-
је, све акције, све што је требало
остварити, било је само резултат

пелитичке свести чланова Фронта.
Та политичка свест, после укида-

ња личних обавеза, најбоље се одра-
жавала на радилишту,. Ето, прошле
недеље, на раду у Панчевачком Ри“

ту, присуствовало је преко обаве-

зе, преко одређеног броја, 40 од сто

чланова. То је потврдило да лична
евиденција није више битна код
чланова Фронта, да је њихова по-
литичка спремност достигла велику

висину, да схватају наш нов дру-

штвени живот. Значи, осећање ду-
жности према колективнам прегну“

ћима, не живи више код њих кроз
радне часове, већ кроз акцију и

свесност потребе.
Нико више не позива чланове

сврронта на рад. Изгубила се та фор“

ма агитације. Политичка рад удо

пуњен је очигледном агитацијом и

графиконима о извршењу укупног
плана. Ако треба ићи на неко ради“

лиште онда се истиче само позив на
огласној табли. :

Дакле, принцип добровољности
без присиљавања, испуњен жи-

вим политичким радом одлику“
је ову организацију. Самолни-

цијатива, која је данас особи-
на сваког појединца Седамнаесте
основне организације
читав колектив. Контрола над ра-

дом чланства постала је излишна.
Постоји само сарадња, међусобна
„помоћ и заједничка брига за успе-
шно извршење започетог дела. И
данас, на изградњи Дома, културе

Петог рејона, без изостанка, раде 40
стручњака одбацивши самовољно е“

виденцију часова. Јављају се зида“

ри, столари и остали квалификова“
ни мајстори не тражећи да.им <е

бележи време проведено на радили“
шту. Машински техничар "Ђока
Станковић предложио је да оправи
ваљак и да свакодневно ради на

обједињује.

 

 

Фнмљ су бећ раније
фошелњ до заклујлка. фа

пељеба мењабоса-
фапиња сисшељлљ рада

 

њему у радовима на подизању ули-
ца и стаза у парку код Шесте му-
шке гимназије. Али под једним у“
словом — „да ми не уписујете ча-
сове".

Такав изгледа радни полет у Се-
дамнаестој основној организацији
после њиховог самоиницијативногу-
кидања личних обавеза и обимне е-
виденције. Никакве промене нису
настале. Тамичарски дух заменила
је мисао о бржој изградњи објекта,
његовом лепшем изгледу и ужива-
њима које ће им пружитл.

У фијоци одбора основне органи-
зације леже хиљаде разних форму-
лара са разним огласима и рубрика-
ма, који су остали неисписани л не-
упућени рејонском одбору Народ-
ног фронта, иако је он увек упорно
тражио да му се доставе. Какав из
гледа данас извештај основне орга-
низације рејонском одбору Фронта,
пре стварања упрошћене најпотреб-
није евиденције која још ни одлу-

ком Фронта није одређена; Ево
примера:

Рад у Панчевачком Рату 23 јула

1950 године.
Радио 71 члан Фронта. Окопано и

оплевљено 25.248 квадратних мета-

ра површине. Потпис секретара.

У свему постоји један закључак,

да руководство основних организа. |

ција има угрупама добре и активне
чланове Фронта као руководиоце,

чија основа у раду јесте стална и-

деолошко-политичка активност.

Такав политички рад, који је до-
вео до високе свести и самоиници“
јативе, активног учешћа у добро“
вољном раду чланова Фронта Се-
дамнаесте основне организације,
парализовао је штаб бригаде и ру:
ководство чета, створио их суви-
шним и непотребним. Већ кроз чи-
таву овогодишњу сезону изградње,
штаб се осећа као сувишно тело,
као прираштај на једном здравом
организму. Сви су изгледи да ће на
путу ка реорганизацији у основним
организацијама штаб бригаде бити
први расформиран. Он је постао
кочница за рад и његова је једина
функција што извештава рејонскиа
одбор о постигнутим резултатима.
Као и друге основне организације

и они су билл претрпани директива-
ма одбора народне власти и претво-
рени у његов орган. Разносили су
позиве за порез, контролисали ко је
уплатио а ко није, издавали разне
потврде да би грађани могли купити
неку ствар и тако даље.
Директиве које су добијале од ре-

јонског одбора Фронта биле су о-
бично без довољне политичке помо-

ћи. Догађало се да их рејонски од-
бор позаве на рад у Панчевачки
Рит, на пример, у петак или субо-
ту, па их тако онемогући да спрове-
ду агитацију чак ни преко група.
Фронтовци воле да носе значку

као признање свога рада. Сматрају
да је неопходно. Али није потребно
неколико значки, истог облика, са
малом разликом по изгледу, за раз-
личити број датих часова. У Седам-
наестој основној организацији знач-

ка није била кочница за свестрани

рад. Они који носе значку за преко

300 часова истицали су се својим ра-
дом и на другим секторима фронтов-
ске активности.

Мишљењечланова-одбора.је.да,би
идеолошко-васпитни и агитационо-
пропагандни актив требало обједи-
нити, а неке, као привредни, потпу,
но одбацити.

 

  
    

  

саобраћај
плана.

Синоћ је свечано почела тродневна

вршетка аутопута и његовог предавања, саобраћају. У

Загребу, на. Савској цести, одржан је велики митинг гра-

ђана Загреба, који су учествовали на градњи своје део-

радних бригада са прошло-

годишњих радова и бригада са садашњег
нице аутопута, омладинских

студентског насеља, међу којима су биле и бригаде стра-

них омладинаца Јуче је у Загребу свечано отворена и
,

  

   
Аутопут „Братство-јединство“

  

Прослава отварања.

Аутопута у Београду
Сутра на Тргу Републике у 8 часова одр-

"жаће се велики митинг грађана Београда и

градитеља у част завршетка и пуштања у
највећег објекта

полази

стим,

Петогодишњег

изложба о изградњи аутопута,
мерних напора у раду на завршетку великог Ма Плана.

р во сва-
Данас се дуж трасе одржавају прославе, Гото

ка деоница, где још увек има омладинских бригада, сла-

ви победоносни ЗРриТаћ великог

посећују задругари оближњих задруга,

пријатељске поклоне и славе заједно са младим гтради-

тељима, инжењерима, техничарима,
Загреба је кренула колона градитеља,

бетонским широким путем

дине није било, јер је био само замисао

Вечерас се и у Београду, у павиљону на Калемегда-

ну отвара изложба посвећена градњи аутопута.

Ове ноћи ће се колона задржати на траси, а сутра

љрињиаиитциисљеттараи
њинињинов

убедљив докуменат неиз-

подухвата. Слављенике

деле им своје

са целим народом, из

иде у Београд чвр-

кога пре четири го-

већ раним јутром стиже у Београд Доћи ће право на

прослава за-

градилишта

из Новог Београда. На слици:

Дома културе
Завршен пут поред зграде Студентског насеља им

 

Трг Републике, где ће се у Ућ'м часова одржати последњи ·

свечани митинг градитеља и народа,

„Братство јединство" Савет за саобраћај ФНРЈ приређује

градитељима — претставницима скоро

колектива градње аутопута ручак, а увече им и извршни

одбор Народног одбора Београда приређује пријем.

посвећен зутопуту

полумилионског

 

тате

Немаран однос директора неких предузећа
према радничким колективним становима

УВИШНО би било понављати
све оно што су наши руково-
диоци Партије и Владе гово“

рили о важности и потреби бриге
и пажње коју треба указивати, на

сваком кораку, нашим трудбеници-
ма. Они су носиоци борбе за извр-

шење Плана, за социјалистичку из-

градњу земље и Београда. Зато је
потребно, баш њима, омогућити
пристојан живот, здрав и хигијен-

ски стан, а уколико су ти услови
слаби, настојати, на сваки могући
начин, поправити их и побољшати.

Велика инспекција Контролне
комисије ИОНО-а града Београда,
у којој је узело учешћа преко се-

дам стотина контролних органа и
народних инспектора, прикупила је

„податке„на_терену. о-условима-рада
"трудбеника и њиховог начина жи-
вота — нарочито у колективним
станбеним зградама.
Руководства многих предузећа,

пенеЛАММАМАМАМАМАЛАААААМАААНАММАММАМААМИИМАМИПИЛММАВАМАМАММММААМРААРАВАРАППППМИПНАМАРМРМРРАРРЕРАРАПА

За упис народног зајма
ПРИПРЕМАЈУ СЕ ТРУДБЕНИЦИ ИНДУСТРИЈЕ МОТОРА

у току читавог. првог полугођа

' ове године, трудбеници Инду-

стрије мотора у Раковици ра-

дили су углавном на припреми за

сериску производњу трактора —

точкаша и на довршавању сериске

производње камиона, Још прошле

године освојио је овај колектив

прототип трактора, првог трактора

створеног у нашој земљи. Ове го-

дине вршене су све припреме за

њихову сериску производњу. Те

"припреме су врло обимне и захте-

вају много напора, времена и све-

страног залагања читавог колекти-

ва. После тешке шестомесечне бор-

бе на томе послу, све припремне

радње су завршене, и септембра

месеца изаћи ће из предузећа прва

серија нових — наших трактора.

#

Недавно донет Закон о управља-

њу државним привредним предузе-

ћима окупио је трудбенике Инду-

стрије мотора на велики митинг.

На њему су радници одушевљено

поздравили Закон, који им даје пра-

во управљања њиховим предузе-

ћем. Поред подвлачења значаја но-

ве форме управљања, трудбеници су

на митингу говорили ио значају

новог народног зајма. Навикнути да

унек и у свакој акцији буду међу

првима, и овде су они. најистакну-

тији, најпрекаљенији радници Ин-

дустрије мотора, објашњавали свим

члановима колектива шта значи

нов зајам, шта он доноси њима и

сваком радном човеку наше земље.

Претставници појединих одељења

позивали су друга одељења да се

такмиче; ко ће више уписати зајма,

ко пре, и у ком одељењу ће бити

већи број радника — уписника. Оде-

љења су ово прихватила. И онда је

спонтано пао предлог да се такми-

чење не ограничи само на колек-

тив, већ да се позове још неко пре-

дузеће. Брзо је донета одлука да се

на такмичење у упису народног зај-

ма позове колектив фабрике тешких

машина алатљика „Иво Лола Ри-

бар".
Да би се прихваћен предлог так-

мичења што боље реализовао, да би

колектив — позивач био и колек-

тив — победник, управни одбор син-

дикалне подружнице почео је одмах

после митинга да извршава све ор-

ганизационе припреме за упис на-

родног зајма. Културно-просветна

комисија. добила је задатак да сву“

да по предузећу истакне · пароле

које говоре о"зајму и његовом зна~

чајуи 'да преко разгласне“ станице;

)

 

  

непрестано објашњава значај зај-
ма, потсећа трудбенике на њихову

обвезу, на такмичење.
У оквиру припрема оформљена је

комисија за упис. У ту комисију и-

забрани су најистакнутији радни-

ци, инжењери и службеници. Они

ће за време уписа зајма ићи од је-
дног радног места до другог, да рад-
ници не би напуштали посао и гу-
били време. а

Све припреме за упис народног

зајма знатно су се осетиле у ко-
левтиву. Људи често, по одељењи-

ма, излазећи са посла, за време руч-
ка, разговарају о народном зајму.

'

(Рад. М, Ћирића)
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,

Заинтересовало их је такмичење,
хоће да се унапред све добро при-
преми, како би Индустрија мотора

у целини и у овој акцији заузела

достојно место. Трудбеници Инду-

стрије мотора већ сада, свим тим
свакодневним разговорима, свим при
премама које спроводе, показују

чврсту вољу да у овом такмичењу
победе. Трудбеници Железника су

прахватили позив — значи, трудиће

. се да на дан уписазајма и по бро-

"љ

ју радника и по величини уписане

суме, стигну и преститну колектив

Индустрије мотора.

= ДИЗАЛИНА НА САВИ сумииитиибикт
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" правком могу оспособити.

нарочито металне, текстилне и гра-

ђевинске гране, подигла су станбе-
не зграде, монтажне бараке, дрве-

не бараке и обезбедиле поједине

просторије бивших кавана и лока-

ла, за колективни смештај радни“
ка-самаца.

Мали је број предузећа и синди-
калних организација које су посве-

тиле пажњу удобном смештају рад-

ника-самаца. Те просторије, су ле-

пе, светле, чисте у њима се често

риба патос, постељина се обично

два пута месечно пресвлачи, ин-
сталирани су умиваоници и туше-
ви, а где их нема постоје лавори

са бокалима. Понегде, могу се ви-

дети и ормани за смештај одела,

столови са столицама и тако даље.

Примери таквих, уредних, култур-

них, хигијенских просторија јесу:

станови ученика у привреди пре-

дузећа „Кланица", грађевинског
предузећа „27 јули", предузећа Но-

ви Београд, који има око 300 рад-

ника смештених у Колективне ста-

нове. Затим, колективни станови

фабрике „Партизанка", предузећа

Градско млекарство, Предузећа за

геолошка истраживања, фабрике

хартије „Београд", „Корушке",

комбината „Стеван Дукић", Елек-

тричне централе, ученика предузе-

ћа „Змај" и других.

Тако у предузећу „Стаљинград“

имамо типичан пример запостав-

љања радника-самаца. Колективни

станови су изразито нечисти. Десет

радника спава на креветима без

сламарица, док у становима, у У-
лици 29 новембар број 21, радници

леже на бетону, без кревета, у про“

сторији где се чисти кромпир. У и-

стој улици број 16, у малој мрач-

ној собици, где је под од бетона,

станује десет радника. Станови су

обично без клозета, а тамо где их

има, потпуно су запуштени, Оправ-

ка ових станова врши се споро и

без довољног ангажовања руковод“

ства предузећа и синдикалне ор-

ганизације. Финансиска средства

постоје и одобрена су. Да би небри-

га била још и већа, у самом кругу

предузећа, лежи неупотребљивих

око 60 кревета, који се малом 0о-
То по-

тврђује и удопуњује чињеницу да
се о радницима, који леже без кре-

вета на бетону, а поред кревета

који би се могли оспособити, не во-

ди довољно рачуна не само од стра-

не управе предузећа и синдикалне

подружнице, већ и од партиске ор-

ганизације. Ранији директор пре-

дузећа, као и садашњи, Бранко Го“

лубовић, сносе највећу одговорност

за овакав однос према колектив-

ним становима својих трудбеника.

Слични примери су и у још не
ким колективним становима на те-

риторији Другог рејона. То су ста-

нови Индустрије за прераду црева,
„Октобарске слободе“, грађевинског

предузећа „Пионир“, Градског теле-

фона и циглане „Македонија“.

У колективним баракама грађе-
винског предузећа „Београд“ под

није рибан сигурно три месеца. Сав

је испроваљиван. У висини од јед-
нор метра, у омладинским баракама

логора „Будо Томовић“, зидови су

испрскани и загађени — чисте се
брезовом метлом (!). Станови пиваре

„7 јули", такође, нехигијенски су.
Радници немају ормана за оставља-

ње одела и веша, већ их држе под
јастуком. Карактеристичан је при-

мер Железничког грађевинског пре~

" дузећа број 8, где је директор друг
Кокановић, у чијим становима рад-
ници немају чаршава, док их у ма-
тацину има 86 још неупотребљених.
Директор грађевинског предузећа

„Авала", Милан Карапанџић, није
се уоглште заинтересовао до сада за
животне услове својих радника. Ра-

дници овог предузећа имају 18 соба,

са 234 кревета, у којима је засада

смештено свега 142 радника. Поред

примера нечистоће, које смо навели

у горњим случајевима, за ове ста~

нове може се навести да имају уку-
пно 4 лавора за целокупан број рад-
ника. У становима грађевинскот пре-

дузећа „Сава“, где је директор За-

рија Зарић, станују по три радника

у једној соби и сваки од њих плаћа
по 250 динара за свој лежај. У ста-

новима предузећа „Трудбеник“ рад=

ници уопште немају јастука. Одела

висе по зидовима или су пребачена

преко кревета.

Изразита је нечистоћа радничких

колективних станова на територији
Петог рејона. И ходници и собе су

запуштени и прљави, прозори такоч

ђе, нема водовода, ни умиваоника,
вити купатила, што је нарочито по

требно за грађевинске и транспорте

не раднике и раднике индустрија
цигле.

У Седмом рејону, у предузећу

„Пролетер“, у радничким становима

хигијенски услови су врло слаби,

Радници свавају у прљавим оделим
ма, па је услед тога и постељина пре

љава. Чланови синдикалне подруж=

нице и руководство предузећа, није
потпомогло нити допринело да сетај

колектив самаца поучи културнијем

начину живота. Прљавштина и за-
пуштеност примећује се и у стано-

вима Комбината шећера и врећа

„Димитрије Туцовић“, где станује 86

радника. У грађевинском предузећу

„Рад“, у Железнику, 200 радника

станује у три бараке. Радници по-
сле свога рада сами одржавају чи~
стоћу, перу веш и пресвлаче креве-
те, Али, све је то недовољно. Бара-

ке су врло слабо осветљене. Колек»

тивни станови стругаре „Златибор“,

немају 80 од сто креветског веша,
Ту нема: лавора, ормана, канти за

воду, столова, столица и пљуваони-

ца, док су прозори полупани. Зато

радници, по завршетку посла, нису
У могућности ни заслужно да се од“
море. Директор овог предузећа је
Ђуро Кецман. У стругари „Макиш"
појавила се и гамад.

Услед одласка чистачица са рад=
них местау већини колективних,

станова чистоћу треба да одржава-
ју па и станбену дисциплину сами
радници. Слабост у културном и хи-

гијенском изгледу станова, последи=,

ца је недовољног васпитног и кул=
турног рада синдикалних организа“

ција са радницима, чему треба убу=
дуће посветити највећу. пажњу.

Синдикална и партиска руководе“
ства морају се озбиљно позабавити
овим случајевима и одмах ступити

у борбу за побољшање животних у“
слова радних људи. Сигурно да 58
томе много допринети и раднички
савети у предузећима. Потребно ја.
залазити у њихове колективне ста~
нове, тамо одржавати састанке и
разговарати са радницима, саслу=
шати њихова мишљења и захтеве
и на сваки начин настојати да се
њихове унутрашње прилике среда
и живот добије нормалан ток. ,

Веома је чудно да ни рејонска по
вереништва ни Повереништво рада!
Извршног одбора града Београда,
чији је најпречи задатак заштита и
брига о радницима, препуштају ове
тако животно питање небрижљи=

вим директорима предузећа. Ако са
овоме дода да су услови хитијенско~

техничке заштите на раду веома;

слаби, у доста предузећа, као и лоч

ше стање у многим домовима уче

ника у привреди, поставља се питач
ње да ли су повереници рада и њи=

хов апарат, свесни своје одговорно“
сти. Џитање се може поставити и ме-
сним синдикалним руководствима:
да ли су они организација радника

или несавесних директора%
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На имању
Бесни Фок у
ЛПанчевачком
Ритулетњи
радови су у
пуном замаху.
Жито је већ
пожњевено и
сада се обавља

вршидба

ПЕРЕ гаје Је

   

 

Основана је Градска занатска комора

 

_ Занатлије Београда
решаваће сами своје проблеме

Нама је занатство потребно и
корисно.. Наше занатство је ква-
литативно на високом ступњу и
ми ћемо га помагати да се даље
гаји и развија (Тито)

ОГАТЕ традиције занатства —
његов квалитет, познати су не
само у границама наше земље

већ и у целом свету. На великим
страним тржиштима високо су це-
њени и тражени занатски произво-
ди Југославије. Стотинама година
неговано, с колена на колено прено-
шено, оно је важан и знатан чини-
лац наше привреде. Државни и пар-
тиски руководиоци уочили су од
првог дана корист и вредност занат-
ства и чим су за то створени услови
поклоњена му је свеколлка пажња

За подизање животног стандарда
трађана Београда, развој и јачање
локалне привреде и занатства веома
су важни. То и јесте један од ос:
новних задатака народних власти.
пружити грађанима што шире мо-
гућности да задовоље своје најоснов
није животне потребе. Због тога, по:
што занатству припада значајна у-
лога у решавању свих задатака. тре-
ба га неговатл и чувати, а вештину
занатског рада. унапређивати и уса-
вршавати.

Према Плану одређен је правац и
темпо занатства. Оно је примило на
себе улогу допуне индустрије, радл
подмирења потреба грађана. Оне из-
воре, до којих индустрија не дола-

зи, У пуној мери користе занатске

 

ЛЕТОВАЊЕ НАЈБОЉИХ
СТУДЕНАТА

ДВАДЕСЕТ ДАНА
ОДМОРА
НА АВАЛИ

малој вили под Авалом сместило се
у двадесет студената. Сваких дваде-

сет дана смењују се групе, н опет

је време летњег распуста кратко да у
летовалишту проведу свој одмор нај-
бољи студенти Београдског универзите“
та,

Кажу да им је добро.

Само „добро“, а ипак изгледа да им

је тамо веома добро. Двадесет ванредно
пријатних дана на Авали орасположи-

ли би н најтмурније људе, а ови сту-

денти изгледају тако ведри, да бп, чи.
ни се, својим расположењем развесели“
аи н најћутљивијег опа, оптерећеног
великом породицом.

Дневни програм је уобичајен, као и

у свим летовалиштима. Уствари, без

много програма — шетње, највеће мо
гуће ослобођење свих обавеза огра-

ничених часовима „од“ „до“. То је, пре
свега, поподневни одмор у собама, ко“
та с неограниченом упорношћу избега-
вају н деца, ин студенти, н одрасли.

Ево једног дана у одмаралишту, сре“
дином ове недеље.

Пре подне. Скоро нигде никога. Пр-
во н најтачније упутство, које кувари“

ив дају посетиоцима, јесте: „Идите у
шуму“. „Тамо су, сигурно“, само што
је пространство Авдле толико, да је
велики успех несуђеног истраживача
ако нађе и једну половину студената.
Можда је већ ближе подневу могуће
наћи некога и на тераси зграде. Но то

је више због ишчекивања ручка, него
због недостатка расположења ва тума-
рање по Авали. «

За ручком је у трпезарији први пут
ваузела место једна студенткиња —
придошлица, Сви су је недељивом јед-
нотласношћу упутили на преглед „док.
тору" (тек будућем доктору), да би
внали „је ли здрава или није“. Али
придошлица их је разоружала својим
МЕ и арслободила се срдачне

риге о своме здрављу.

Неко с мањим, а неко с већим ус:
лехом, заврши „акцију“ ослобођења по.
нподневног одмора.

По подне — опет слободно. Али „ка-
ко ва кога“, кажу неки. Јер они који-.

ма су јесењи испити „мало“ бројнији,
отшетају љу загрљају с књигом". Игра
се тенис, с много задовољства, а мало
знања. Зага, са филозофског, пгра ле:
дом руком, „сервира прилично лако —
рекао је неко ван њеног присуства —
_ли за игру, нажалост, нема талента".

Радио с електричним грамофоном и

_ доста плоча је нарочито интересантан
увече. Алп под иглом се са плоча чују
"такве песме и музнка да је многима

"пријатније да се користе само радиом.

и вечери не прекидају шетње, али иза

њих је близак час најстрожпјег огра. -
"ничења: спавање. Но ни овај закон ни
је увек довољно ауторитативан — у

правник је следећег јутра, за доруч-
ком, као „узгред“ напоменуо да је про
талб ноћи, у пола дванаест, чуо кораке
према згради, и да је неко прешао

преко песка.

Сви су у хору одрекли оптужбу.

„Шта ћете, студентска солидарност"

=— рекао је управник,

о

радионице и на тај начин снабдева“
ју потрошаче извесним производими
бољег квалитета. Због тога, нашем
занатству од индустријализације
земље не прети никаква опасност.
Напротив, оно ће се развијати напо-
редо са индустријом.

Било је случајева да се на извес-
ним местима занатству није могла
поклонити већа пажња. То је било
У ранијим временима, када је тре-
бало са највећом брзлном обнавља-
ти индустрију. Данас, Београд већ
има донекле формирану привредну
структуру као и услове и могућно-
сти да се много обимнија и знатнија
пажња обрати развоју занатства.

Због свега тога било је потребно
створити једно тело, које ће обје
динлти рад занатства у целини, ру-
ководити њиме и пружити му мо-
гућност да се боље и шире развија.
Тај задатак примила је на себе но-
вооснована ЕЊрадска занатска комо-
ра. Смернице њеног будућег рада од-
ређене су и општим законом о за-
натству. Поред тога, што ће се ста-
рати о унапређењу и постизању 60-
љег квалитета израде, проучавати
и предлагати савршеније методе ра-
да, Градска занатска комора имаће

дужност да набављаиврши распо-
делу алата. Она ће се бринути и о
оснивању службе радничког снаб-
девања занатских радионица, дава-
ти предлоге за одређивање цена за-
натским производима и услугама, и
тако даље.

Занатство Београда, које је и до-
сад извршавало и премашивало
планске задатке, имаће сад још ви-
ше могућности за напредовање, По-
штени и вредни трудбеници свих

трију сектора, обједињени у једин-
ствену организацију, Градску за-
натску комору, решаваће сами сво-
је проблеме на унапређењу рада, а
за добро и корист свих трудбеника
Београда.
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ЊИХОВ РАД ПРЕТСТАВЉА
ЗНАТАН ДОПРИНОС

Чланови синдикалне бригад

ЕСНИ Фок је највеће пољопри-
вредно добро Панчевачког Ри-
та. Простире се на 2.500 хек-

тдра, лаке, песковите земље, која
је нарочито погодна за гајење кром
пира. Овотодишња суша нанела је
много штете свим добрима у Пан-
чевачком Риту. Није мимоишла ни
Бесни Фок, ма да је због квалите-
та земље на овом имању било нај-
мање штете.
На Бесном Фоку највише се гаји

поврће, и то првенствено кромпир
(кромпиром је засејано 360 хекта-
ра). За негу поврћа и за остале по-
љопривредне радове, негу пшени-
це, које има на простору од 200
хектара, потребан је велики број
пољопривредних радника. Број
сталних пољопривредних радника
који су стално на имању, није ни
изблиза довољан То се нарочито о-
сетио у месецима априлу и мају,
када се обавља сејање. Сејање је
махом ручно и због тога се у тим
месецима оскудица радне снаге на-
рочито осећа, У сезони летњих ра-
дова, када се убирају плодови, број
радника на имању достигне до ци-
фре од две хиљаде. Али, чак ни то
није довољно.

Чланови радних бригада Народ-
ног фронта одлазе, у тим данима,
сваке недеље да помогну у Раду.
Њихов рад претставља знатан до-
принос, али с обзиром да та помоћ
траје само један дан у недељи, не-
достатак радне снаге на Бесном
Фоку, а и у Панчевачком Риту уоп-
ште, остаје акутан проблем.

Прошле године на имањима Пан-
чевачког Рита радиле су, поред
фронтовских и синдикалне брига.
де, које су остајале у Риту по пет-
наест или месец дана. Оне су сво:

јим радом знатно допринеле благо.
временом обављању свих пољопри-
вредних радова, МИ ове године, с
обзиром на значај благовременог у-
бирања плодова, који иду дирек-
тно на београдска тржишта и до-
приносе бољем снабдевању Београ-
ђана, организована је једна синди-
кална бригада. Та бригада, састав-
љена' од 230 чланова синдиката из
разних београдских предузећа. у-
пућена је на имање Бесни Фок.

ж

Бригада борави тамо већ недељу
дана. Чланови синдиката, који су
дошли ту у Рит добровољно, да У
току једномесечног рада помогну У
своме послу, не заостају много иза
сталних радника. Иако је протекло
мало времена од њиховог доласка,
она су већ забележили на послу не-
колико лепих резултата. Раде на
берби парадајза, тиквица, а највећи
број ради на берби купуса. До сада је
већ десетине вагона купуса, које
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· које их упућују шта и

е из Београда раде на берби

 

зну ' радови у Пончевачком Риту
те

су обрали, садили и утоварили У
вагоне чланови синдикалне брига-

· де, отишло на београдска тржишта.

Рад је организован по десетинама.

Цела бригада има три чете, које су

подељене на деретине Те десетине
додељују се на рад сталним повр-
тарским гадама Бесног Фока,

како тре:

ба да раде. Цела бригада има свог
евидентичара, који бележи учинак
рада сваког бригадира. Ради се по
норми и досадашњи резултати по-
казују да готово сви чланови бри-
таде испуњавају и пребацују нор-

му.

Бригада је смештена у једној ве-
ликој озиданој згради. Просторија
за спавање је окречена, под је

чист. Спава се у двоспратним кре-
ветима, који су пре доласка брига-
дира детаљно чишћени, Сваки бри.
гадир има свој кревет, своју слама-
рицу и ћебе. Синдикална бригада
има своју посебну мензу. Храна је
добра, ма да не много разноврсна.
Бригадири сваког дана, поред оста-
лог јела, добијају и четврт литра
млека. Доручак се издаје у мензи.
ручак се носи бригадирима на ме-
сто рада, а вечера се даје опет у
мензи.

Бригада се већ осећа као један
колектив. Сваке вечери окупљају
се сви заједно, певају и играју.
Сада се припремају да организују
неку приредбу за сталне раднике
имања Бесни Фок.

Поред ове бригаде, која је тек до-
шла, у Панчевачком Риту ради већ
више од месец дана једна грађевин-
ска бригада, коју сачињава око 130
чланова Фронта Београда. Та бри-
гада ради на имању Падинска
Скела, на Товилишту и у Глогоњ-
ском Риту. Чланови ове бригаде
раде углавном као полуквалифико-
вани грађевински радници. Сада ра-
да на бетонирању јасала, на по-
стављању стубова око живинарни-
ка, на насипању земље за изград-

њу станбених зграда, на истовару

грађевинског материјала. Раде по

норми и то веома успешно. На раду

у Глогоњском Риту просечно пре-
бацују норму са 185 од сто. До са-

да је већ око педесет бригадира са

свих радова предложено за удар-

нике,

И ови бригадири су прилично до-

бро смештени и имају добру храну.

Кроз који дан навршиће се месец

ипо дана њиховог боравка и онда

ће се, задовољни штто су својим ра-

дом помогли изградњу великог по-
љапривредног добра, вратити у Бе-
оград.
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Недељне освежење Ђеорођана.

ИЗЛЕТНИЧКИМ БРОДОМ
од Београда до Сланкамена

 

 

 

 

Добрих пола сата још плови брод. Обилази једно
мало острво и, ево га, полако заокрећући, нешто пре
десет часова, пристаје у Сланкамену. На
мештана — сељака. Навикли су већ да сваке
њихово мало место, које је тако живописно прпслоњено
уз обалу посећују Београђани. Већ им је прешло у оби:
чај да дочекују брод.

Искрцавање. И брод убрзо остаје пуст. А оживи
мало место: као да је вашар. Одмах ту,

обали пуно
недеље

крај обале,

РЕДУЗЕЋЕ „Путник" организује стално излете
П за трудбенике нашег главног града. Организује

ноћне шетње бродом по Дунаву, посете Венцу,
Аранђелвцу, излете до Ђердапа, и једнодневне излете
бродом до малог сремског места Сланкамена. Увек су
ови аутобуси и бродови пуни трудбеника.
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И ове недеље је, као п толико других пре, излет-
нички брод за Сланкамен био сасвим пун. Још у рано
јутро, пре тест часова, почели су да пристижу путни.
ши. Наслоњен својим боком, уз кеј Савског пристани·
шта, чекао је брод „Београд“ своје путнике. Један за
другим стизали су они, и млади и стари. Весело је од-
звањао Савски кеј од узвика раних путника. Више од
пола сата трајало је укрпавање.

ешто после шест часова писак бродске сирене
објавио је полазак. Кометање на броду, довикивање
онима који су остали на кеју, јер нису благовремено
набавили карте, а ипак су дошли да окушају срећу,
мислећи „можда ће бити места“. Потом: скидање моста
— полазак. Неприметно, брод се одлепио од кеја, на:
правио полукруг и вапловио средином Саве. Пред очн:
ма путника лагано је промицала панорама Калемегдана
С једне и џин зграда Новог Берграда, с друге стране.
Брод је упловио у Дунав п упутио се ка Земуну. Тамо
се укрцало неколико нових путника и брод је поново
кренуо Дунавом пут Сланкамена.

% . •

Латано клизи брод површином реке. Промичу
пусте обале Срема п Баната. Ваздух је свеж, сунце јот
блато милује „својим зрацтма. Путници посматрају оба-
ле, разговарају,

Плови брод, а са њета надалеко одзвањају звуци
музике. На малуби неколико младића, још од поласка
брода неуморно свира. Свуда по броду инсталирани су
авучници, тако да музика допире до сваког најудаље
нијет кутка „Београда“, који може да прими око %и-
љаду путника.

Кплометар за километром: Време неосетно прола:
ви. Сад за сатом. Протло је девет часова. У даљини,
на десној обали Дунава, сремској, помаља се торањ
цркве, зеленило дрвеће, кровови кућа. Сланкамен. Пут“
ници су се ускомешалн. Скоро ћа се искрцати.

сељанке изнеле грожђе, лубенице, брескве, кувани ку:
куруз. Београђани журко купују и упућују се на разне
стране дуж обале. Сунцеје припекло, треба се што пре
освежити купањем. Доскора, пуста обала Сланкамена,
зачас оживи начичкана стотинама купача. У. шуми,

крај обале, у пријатном купању, трудбеници Београда
проводе време до ручка. А онда, брзо да се не губи
време, на ручак. У кафани гужва, нема столова, нема
столица. Једни већ ручају, други чекају. Вучак је добар,
а има и пива. Мало гужве, гурања, чекања и Београ-
ђани су поново напољу. Једни остају на овој обали,
крај тумарка и винограда Сланкамена, други се преба-
цују чамцем преко на песковиту обалу. Преко је лепше:
вода је бистра као суза, а одмах иза песка простире се
шума.

Песак, вода, шума и сунце, Купање, смех, раздра-
тани повици. Време пролази. У тест се брод враћа
натраг за Београд. Вожња чамцем преко Дунава, песма
која одјекује далеко преко воде, чамац клизи Дунавом
п, ево, ту је друга обала. Лагано, празни се обала
Сланкамена. Напуштају је Београђани, враћају се на
брод.
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И опет нешто после шест часова, писак бродске
стрене — полазак. Са обала маше стотине сељака и
сељанки Сланкамена. Дошли су по обичају да нспрате

брод и Београђане.

Плови „реоград". Пролази крај Сурдука. Пусте су
обале Дунава. Сунце се већ скрива. Неприметно, воду
и брод застирв мрак. Ноћ, Звездано небо. Водом Ду:
нава, свом блиставом од месечеве светлости, клизи
брод. У тишини ноћи, далеко, далеко, губе се акорди

мувнке са брода. Неуморна младеж опет игра.

Брод плови брзо, низводно. Ево, већ се у даљини

светли кула Сибињанин Јанка, у Земуну. Брод пристаје,
оставља путнике Земуна и упућује се Београду.

Блистају и трепере светиљке главног града. Све су
ближе. Лагано пролазећи крај „Бачког купатила",
брод засепа у воду Саве. Близу је девет часова. На па-
луби комешање, песма, музика неуморно свира. Брод
се полако наслања о кеј. Искрцавање.

Завршен је један пријатан дан, дан освежења за
трудбенике — излетнике, ђ

Ј. ТЕРЗИН

· Подижу се нове

зграде

  

ЕМЦИсу се у Београду брзо сна-

шли. Бригадефирер Турнер, који

је уз то био и доктор, почео је

да даје дугв изјаве о управној власти

у Београду, о томе како она треба да

изгледа и каква јесте. Он је углавном

већ јуна месеца био потпуно задовољан

стањем које је уследило после уласка

немачких трупа. Поред осталог, он је

изјавио да се сва извршна власт налази

У рукама домаће полиције и жандарме-

рије, што је било у складу са његовим

жељама и предузетим мерама.

Тако је полициски апарат са Вујко-

вићем, Космајцем им другима, био успо-

стављен одмах у почетку окупације

Београда. Немци су били смирени и сем

непријатности, која им се догодила апри-

ла месеца, када је с прозора убијен не-

ки Немац, они до јула месеца нису до-

живљавали нека већа изненађења. Ма-

њих изненађења, ипак, било је: или

би наилазили на летак, или им се гра-

ђани са дужним поштовањем и смерно

нису уклањали с пута, по коме су они,

фирерови војници, ударали чизмама,

или се догађало да домородац  демон-

стративно ућути када се сусретну, Ипак,

и бар споља, изгледало је да окупира-

ни Београд живи мирно. Извана, још

онако непочишћен и нераскрчен од бом-

бардовања, он је остављао утисак изму-

ченог града, али града у коме има жи-

вота. И да није било полициског часа,

могло би се помислити да је настрадао

за време неког земљотреса, елементарне

непогоде, којој људски ум и техника

нису дорасли.

Х
Али, већ петог јула, београдско „Ново

време», које је имало везе са Хитлеро-

вим новим поретком, у истој сразмери

у којој је није имало са утученим ро-

дољубима Београда, донело је на првој

страни вест о стрељању тринаест кому-

нистичких „функционера и Јевреја".

Ова кратка вест открила је неупућенима

да у граду постоје и људи који не

припадају ни табору окупатора и њи-

хових прирепака, ни оној великој маси

обеспомоћених. Да Партија живи.

Саопштење о стрељању извршеном 5

јула није остало усамљено. У низу од-

лука и наредби немачке команде изда-

тих у то време, притешњени становни-

ци Београда још су неколико пута и-

стога месеца читали: за незапамћене,

дрске покушаје саботаже стрељано је

толико јеврејских и комунистичких

бандита. А у интервалима, када саоп-

штења грозног садржаја није било, Нем-

ци су издавали опомене. Што даље оне

су гласиле све оштрије. Садржавале су

најстрожије претње, Претили су за све.

Претили су свима. И имена убијених

другова Богдана Велашевића, Вулете

Антића, Слободана Шкеровића,..

Медна, домаћа пропаганда Гебелсовог

обрасца  објашњавала је становницима

ликове палих родољуба. На свој начин,

речима: То нису борци, већ неспретни

извршиоци налога црвене Москве. то

ч
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нису Срби. Када се Србин скривао од

непријатеља Он је навикао на отворе-

ну, часну, прса у прса борбу. Смутљив-

це треба презрети. Не мислити о њима,

А мислити о себи.

Подлостима и глупостима бранили су

београдске окупаторске слугерање сво-

је позиције. Подвизима људи који су

до смрти остали народу верни супрот-

стављали су лажи, обмане, лицемерство

и доставе.

ж
Средином јула месеца у граду се во-

дила велика кампања. Парадирало се са

пруским покличем „Викторија!". По

кућама, трамвајима, тротоарима, суда

се наметљиво истицао тај „У", називан

у славопојкама симболом таласа који

је бурно захватио Европу, који је до-

што као предзнак... и тако даље.

У исто време Партији блиски људи и

њени чланоди исписивали су такође

знаке. Знаке и речи немирења са „Вик-

торијом" и свим симболима које је она

требала да обухвати. Пароле и прогласе

Централног комитета освањивали су по

тарабама уџерица и на велелепним нео-

штећеним зградама центра. Оне су бу-

диле у народу веру. У још неопредеље-

на и заплашена срца те су речи уноси-

ле искру устанка, у непријатељу су

изазивале бес, а у онима који су их пи-

сали-понос.

Борбама првих партизанских одреда

у Србији одговарали су пред крај јула

месеца учестале акције београдских ко-

муниста и скојеваца: паљене су новине,

сечени каблови, уништавани камиони и

складишта, дигнута у ваздух гаража у

Гробљанској улици... Покрет се разви-
јао.

А „Ново време» се чудило:

»А да ли имамо негде неку војску од

које стотине хиљада људи чији ослобо-

дилачки повратак се очекује са не-

стрпљењем — или смо толико наивни да

верујемо како ће нас појединачно ак-

ције комуниста спасити и донети олак-

шањег»

Х
Партија и ЦК ударили су крајем јула

месеца и онај најжешћи шамар непри-

јатељима народа. Чувеним спасавањем

друга Ранковића из болнице у Видин-

ској улици. М претставе о солидарно-
сти, другарству и неустрашивости ко-
муниста у очима маса нису могли да

умање сви тричави говори и целокупна

антипатриотска кампања коју су после
тога догађаја легалне власти Београда

још више заоштриле.

Ако су јулски дани 1941 године били

испит голе храбрости с једне, и оружа-

не моћи, с друге стране, чланови Пар-

тије и Скоја у Београду положили су

тај испит. Рачуни Немаца почели су да

се мрсе. |
А за реванш отворио је на Бањици

логор. Легитимисања, рације, блокаде

квартова и хапшења су учестала. Бор-
ба се настављала.

М, Р.
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Нужнаје опрабеа инсталација
у циљу мањег расипања воде

ЕЋ скоро четврт века, од 1926

В године, постоји у Београду Пр-

ва занатска задруга  монтера

канализације и водовода. О њеном

раду из предратних времена нема

много шта да се каже. Радило се

мало, боље рећи таворило, са скром

ним средствима и могућностима.

Велике фирме, богата предузећа и

радионице, гушили су и онемогу-

ћавали рад Задруге.

Неколико старих чланова Задру-

ге оживели су њен рад 1945 годи-

не. Али то су већ били старији
људи који више нису могли довољ-

но да схвате велике промене, нов
начин рада и нове друштвене од-
носе. Због свега тога, Задруга је
пословала врло слабо. Сваки члан
радио је за себе, свее се одвијало не
марно. Велики дефицити, из године
у годину, резултат су таквога рада.

Тек 1949 године, када су у Задру-
ту ступили млађи и спретнији љу“
ди, ана је почела да се развија и

напредује. Дотада је било само де-
сет чланова, а укупна вредност ин-
вентара износила је пет хиљада ди-
нара. Поред тога, било је и нешто
мало алата, а материјал је недо-
стајао. Врло брзо Задруга је стала
на своје ноге. Примани су нови
чланови. Они су помогли да се
предузму и већи послови. Огромни
инсталациони радови на Студент-
ском насељу, на Новом Београду,
монтирање водоинсталације и ка-

нализације на многим зградама и
постројењима за Армију, доказ су
велике промене коју је Задруга до-
живела.

Образоване су бригаде. Уведене
су нове форме рада, које су пока-
зале велике предности. Елан и за-
лагање, свакодневна појава у на-
шим радним колективима, захва-
тили су и монтере ове Задруге, Све-
сни потребе да своје знање прено-
се на млађе, да стварају нове ка-
дрове, задругари су примили уче-
нике у привреди, који су са одлич-
ним успехом завршили прву годи-

ну учења. У овој години њихов ће
се број знатно повећати, јер за то

постоје сви услови, Пре извесног
времена у  Задрузи је отпочео и
курс за руковаоце монтаже, на ко-
ме се свестрано обрађује читање
планова, правилно коришћење ћад-
не снаге, организације и спровође“
ње радова. Ту ће се оспособити не-
колико добрих стручњака да само-
стално, без помоћи инжењера, мо-
гу да рукују целокупним радом на
грађевини или неком другом 06-
јекту.

Међутим, поред ових знатних ус-
пеха и лепих резултата, које је
Задруга постигла, још увек има до-
ста недостатака које би што пре
требало отклонити. Чланови Задру-
ге су, после проширења и реорга-
низације, сав свој рад усредсреди“
ли на извођење великих послова,
Огромне потребе, које се у грађан“
ству свакодневно осећају за водо-
инсталатерским условима, остају у“
след тога незадовољене, У овим
врелим данима, када су због суше
и слабог притиска многи крајеви
града „пресушили", потребно је во-
дити бригу о стотинама литара во-
де, које због покварених инстала-
ција свакодневно непотребно оти-
че. Преко фронтовских организа-
ција апеловало се на чланове Фрон
та, да поправе каде, чесме и клозе-
те. Али, и поред најбоље воље, гра-
ђани у многим случајевима нису У
стању да томе одговоре. Постоје
мале радионице које врше услуге
ове рсте, Међутим, оне нису у ста"
њу да задовоље ни десети део по-
треба. Због тога је нужно да им се
помогне, Корисно би било кад би
се чланови и стручњаци ове водо-
инсталатерске задруге заинтересо“
вали за тај проблем и допринели
његовом решењу. Свакако, корисно

је спроводити велике послове, Али,
ако то постане принцип у раду јед“
не занатске задруге, онда она по“
стаје извођачко предузеће. Ради то-
га, чланови Задруге треба да нађу
неку средину у свом пословању,
како би користили и грађанима ко“

јима је њихов рад у првом реду
· намењен.
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„оправдано. У

с"

Београду има

датварање домова
ученика у привреди
који не одговарају

хигијенским условима
низу мера, које народна власт
предузима у циљу за вз и
што лепшег и бољег живота

ученика у привреди јесте и кон-
трола домова од стране санитарних
инспекција. Она је у последње вре-
е нарочито пооштрена јер је за“

пажено да су многа предузећа ди-
вље и непријављено отварала до-
мове за своје ученике, У многоме
ти домови не одговарају хигијен-
ским условима, а истовремено пот-
пуно су неподесни и не могу да по-
служе у ту сврху.палио
Дешава се да неко предузећезбог

немарности

·

директора, или било
којег другог одговорног службени-
ка, држи месецима своје ученике
У прљавштини, у просторијама које
немају никаквог санитарног уређе-
ња ни инвентара. Због несавесно-
сти таквих појединаца, деца која
су дошла углавном из села, нема-
ју услова и могућности да стекну
навике и васпитање какво им је
потребно, да би једнога дана били
достојни грађани своје социјали-
стичке отаџбине, Поред тога, жи-
већи под таквим условима, учени-
ци не могу да одговоре обавезама
које имају према школи и својој
омладинској организацији. О не
ком културном животу, библиоте-
ци и томе слично, у таквим домо-
вима нема ни помена. Деца су, у
слободном времену, препуштена у-
лици, јер на многим местима осим
спаваоница и нема других просто-

| рија.

Руководећи се свешћу и жељом
да домови у којима живе будући

носиоци привреде, треба да одгова-
рају условима, у границама наших
данашњих могућности, санитарне
инспекције врше обилазак домова
ученика. Тамо, где има услова да
се стање поправи, постављају се
пред управе домова и предузећа
рокови за отклањање недостатака.

Међутим, има домова којима не-

ма помоћи. У таквим случајевима
органи санитарне инспекције наре-
Ђују управама предузећа да их за-
творе. То се недавно догодило и са

домом ученика у Улици Војводе

Добрњца број га.

Дом припада Дирекцији инду-
стрије и занатства Другог рејона и

био је смештен у просторијама нег-
дашње каване „Сунце“. У рабат-

ним, неокреченим собама, са ме

стимично обијеним зидовима, биле

су смештене: спаваоница учени-
жа, соба и канцеларија управника
дома и магацин. Прозора уопште

није била, а светлост је долазила

од једноструких. излога и стакле-
них каванских врата. Иако је У

дому становало педесет ученика,

било је само двадесет и пет посте-

ља. Ормани, као и сав остали ин-

вентар, били су неисправни. За у"

мивање ученика служио је ходник

са импровизираним умиваоницима,

а бокала и лавора није ни било. У-

ченици су користили 'нужник на

дворишту, заједно са осталим при-

ватним станарима. Собе за рад —

учење, као и амбуланте, такође,

није било.

Затварање овог дома потпуно је
још

неколико таквих домова, које би

требало затворити. О стању у не-

кима писало је и у нашем листу.

Неопходно је да се чланови сани-

тарних инспекција у свом даљем

раду руководе строгошћу и: беском“

промисношћу у оваквим и сличним

случајевима. То је њихова дужност

не само као свесних службеника,

него и добрих патриота. Ученици,

који долазе У предузећа да би ство-

рили нов кадар добрих стручњака

потребни својој земљи, нису ду-

зини да трпе због несавесности по-

јединаца.

АНТИМАЛАРИЧНА АКЦИЈА

 

Пренањем из авиона
уништавају се комарци

ЕЛИКЕ мочварне површине У
околини Београда биле су до
недавна легла комараца и ма-

ларије, Београд је био познат као
град у коме је било много кома-
раца и који су за време летњих
дана и после киша постајали непод-
ношљиви., Крајеви са највише ко-

мараца биле су мочварне површи-
не у околини Саве и Дунава: Пан-

чевачки Рит, Бара Венеција, Ма-
киш, Ада Кожара (на ушћу Саве и

Дунава), Ада  Циганлија; затим:
Кошутњак, Маринкова Бара и дру-
ги крајеви, чије је тле било подло-

жно поплавама. Захваљујући на-

стојањима народних власти, многе
од ових мочвара су нестале, а са

њима и легла комараца. Панчевачки
Рит, који је био простор на коме

је, свакако, било највише комара-

ца, сада је, захваљујући залагању

фронтоваца и помоћи народних
власти, претворен у плодан  ком-
плекс земљишта, у економију Бео-

града. Исти је случај и са Маки-

шом.

Међутим, сви ови напори нису

били довољни да се легла комара-

ца у околини Београда униште.

Кошутњак, Ада Кожара, Ада Ци

ганлија и још неки крајеви још

увек су претстављали „извор“ ко-

мараца. Ројеви су се појављивали
нарочито после киша и претстав-

љали праву напаст за грађане. На

овај начин, парализоване су све

мере које су биле предузиманге У

циљу уништавања и спречавања

ширења маларије у Београду.

Да би се потпуно уништила ле-

гла комараца и маларије у околи-

ни Београда, Министарство здра“

"вља НР Србије покренуло је анти-

маларичну акцију. Циљ ове акције

је да ефикасним средствима, у што

краћем времену, уништи комарце

и остале штетне инсекте у Београ-

ду и околини. Акцију спроводе

специјално обучене санитарне еки-

пе, које су снабдевене прскалица-

ма солуције раствора Ди-Ди-Ти-а.

Прскање се спроводи помоћу авио-

на (за веће површине) и ручним

прекањем, које врше ове санитар-

не екипе. Прва прскања (такозва-

на резидуална) солуцијом Ди-Ди-Тиа

у Београду, помоћу авиона, извр-

шена су 18 и 19 јула. Текућином су

посути велики комплекси поред о-

бала Саве и Дунава, у Кошутња-

ку и Топчидеру. Ова акција пока“

зала је одличне резултате, Готово

сва легла комараца и осталих ин-

секата уништена су. Благовреме-

ним обавештавањем грађана, и пре-

дузимањем заштитних мера, от-

клоњена је опасност. уништавања

· пчела.
Прскање авионом врши се на

следећи начин: на авионима дома“

ће конструкције „Тројка", монти-

ране су прскалице напуњене солу-

цијом Ди-Ди-Тиа. За време повољ“

них атмосферских прилика, то јест

када нема ветра, прекају се одре-

ђене површине и за врло кратко

време комарци су на тим простори

ма уништени. У крајевима, у који-
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а на Топличином Венцу отпо-   

парк“ ма лог
Већ два-три месеца како су код ице. Становници овога краја свако“

чели ови на подизању бензинске стан

дневнуЈев питају, Олиеви крај овог објевтаусталнојизлилити

ати на У б

Је Иај обунинПАЕЕла ает
ном и заврши, јер овакав какав је, не

да се овај објект, давно започет,
служи као украс граду

у Београду
ма има доста мочвара, прскање се
изводи неколико пута. Ово се чи-
ни стога што постоји опасност да
се после великих киша поново по-
јаве комарци. ,

Поред уништавања комараца и

легла маларије авионима врши се и

прскање обичним прскалицама. На

овај начин, уништавају се инсекти.
У околини  станбених и осталих

просторија. Захваљујући добрим ре-

зултатима које је постигла антима-

ларична акција, број маларичних

обољења у Београду сведен је на

минимум.

У исто време, Министарство здра~

вља НР Србије спроводи ову акци-

ју и у осталим крајевима наше Ре-

публике. Санитарне екипе, које

спроводе антималаричну акцију,

нарочито су постигле добре резул-

Тратом критике
и предлога
 

ПРИЛАЗИ речним купатилима на

савским и дунавским обалама већим

делом су неуређени — пуни праши-

не, шљаке и разног другог набаца-

ног материјала.

Због великих јавних радова, који

се изводе у читавом Београду, и на

којима је заузета скоро сва радна

снага — омладинске бригаде и

стручни радници, оправка прилаза

речним купатилима остала је запо-

стављена, Повереништво за кому-

налне послове Извршног одбора На-

родног одбора требало је да се бла-

товремено заинтересује за рашчи-

шћавање тих терена, још док није

почела сезона купања, и да одвоја

известан број радника, јер у то вре-

ме нису извођени радови у пуном

обиму. Ма да мало касно, Поверени-

штво за комуналне послове ће, у то-

ку идућег месеца, почети са уређи-

вањем тих прилаза. У међувремену

као привремена мера, вршиће се

редовно поливање да би се бар уне-

  

Рад и стање угоститељске мре-

же у Београду не задовољава,

Не задовољава из више разло-

га, Шрво, број угоститељских обје-

ката У односу на раније године

(1948) знатно се смањио. Друго, хи-

гијенски услови не одговарају са-

нитарним прописима, асортиман је-

ла је слаб, цене нису свуда исте и
читав низ других недостатака. Сла-

бом раду у многоме доприноси и не-

равномеран распоред угоститељских

објеката по рејонима, Највећи број
ових објеката (ресторана и бифеа)

концентрисан је у ХЖрећем и Ше-

стом рејону. Ово се нарочито одно-

си на ресторане који издају храну.

Од 259 угоститељских објеката, ко-

лико их данас има у Београду, све-

га пет имају роштиље и мезелуке.

Ових пет ресторана налазе сеу

центру града, тако да периферија,

поред тога што оскудева у летњим

баштама (што је уосталом каракте-

ристика за целу угоститељску мре-

жу Београда) нема ни ресторана са

мезелуцима, изузев једнога на Ду-

шановцу,

Највећи ресторани налазе се у У-

жем центру, на Теразијама, и бли-

жој околини, У исто време, на про-

стору између Трга Димитрија Ту-

цовића и Теразија нема ни једног

ресторана, изузев „Таковског грма“.

Исти је случај и са простором изме-

ђу Калемегдана и Теразија. Ова-

кав распоред изазива појаву да су

ресторани:

—

„Москва“, „Балкан“,

„Душанов град“ и још неки пре-
тате у Врању, Лесковцу, Шапцу и

другим местима.

 

колико ублажила прашлна,

 

пуни, Тако се често дешава да труд-

 

_—— ЈЕДАН ПРЕДЛОГ ——
Бивша пијаца „Цветни трг“

— летња угоститељска башта |
беници, нарочито у вечерњим ча-

совима, не могу наћи места по ре-

сторанима и знатан број остаје без
овог кратког и пријатног одмора и

освежења, Међутим, ако се погле-

да број и распоред угоститељских

објеката у Улици Маршала Тита

пред рат, видеће се, да је поред ве-

ћег броја бифеа било и већих ре-

сторана, као што су: „Славија“,

„Три сељака“, „Рудничанин“ и дру-

ги, који су у извесној мери расте-

рећивали угоститељске радње на

Теразијама.

У циљу растерећења ресторана и

осталих угоститељских објеката на

Теразијама и њиховог равномерног

распореда у центру града, Комитет

за туризам и угоститељство Владе

НР Србије предложио је Мовере-

ништву за туризам и угоститељство

Извршног одбора Народног одбора

Београда да се простор, на коме је

раније била пијаца „Цветни трг“,

са малим изменама и преправкама,

претвори у привремену летњу ба-

шту, која би, према прорачуну, мо-

гла да прими до две хиљаде посе-

тилаца. Адаптирање и претварање

ове пијаце у угоститељски објект

изнело би око милион динара.

Усвајањем овог предлога угости-

тељска мрежа Београда добила би

једам објект више, а грађани једно

место у центру града где би се мо-

гли пријатно одморити после на-

порног рада. Стога би било потреб-

но да надлежни органи овоме пред-

логу посвете више пажње и што

пре га реше,

Акција ља уређење града У Шестом рејону

„Сви ћемо радити кад Је
у питању улепшавање

нашега града“
УДНО је то како се при помену некога краја

Београда створи пред очима једна одређена

слика, која, врло често, нема никакве везе са

стварношћу. У сећању људн, нарочито када се говори

о насељима удаљенијим од центра, искрсавају тесне,

блатњаве, неосветљене суличице, накривљене ниске

куће, запуштене баште, И док, дуго невиђен крај пружа

у сећању једну слику, дотле социјалистичка изградња

корача напред, мења некада блатњаве непоплочане

улице периферије у широке, асфалтиране булеваре, ва-

пуштене плацеве у зелене дечје вртиће, неукроћене

потоке у каналисане воде, страћаре у новоградње, нене-

тована стрништа у зелене н пветне оазе.

Ономе, ко скоро није видео Душановац; ономе, ко

се сећа његових ненивелисаних, прекривених густим

блатом улица, прашине и прљавштине, кад оде тамо, —

чиниће се да је зашао у пекн нов, непознат крај.
"ово «

Само је два месеца протекло од стварања Коорди“

национог одбора за. уређење града у“ Шестом рејону.

За то, доста кратко време, грађани Душановџа изме“

нили су његов стари, запуштени лик, На састанцима по

основним организацијама они су прелазили из улице У

улицу, од објекта до објекта, расматрајући шта би све

могло да се измени, да буде лепше, чистије, уређеније.

Чланови фронта Девете основне организације нивелн-

сали су плац на углу Прешернове пи Љубе Недића улипе

и направили тротоаре у Улици Стевана Првовенчаног.

У Ђурђевској улици, коју обухвата Дванаеста основна

организација, срушене су бараке, које су биле ругло

тога краја. У Деветнаестој основној организацији на-

лази се Чемерничка улица, која је, после најмање кише,

била непроходна. Чланови Фронта су, излазећи у ве»

ликом броју на радове, учинили да становници ове

улице више не стрепе од киша. У натој штампи често

је писано о подизању канцелариских зграда у Струми“

чкој улици. Канцелариске зграде су завршене, али су

свуда око њих, остале гомиле шута, песка и другог ма-

теријала. Чланови Фронта Осамнаесте основне орга-

низације нису дозволили да то тако н остане. И укла

клањање отпадака после грађења спадало је у уређење

трада. А они су дали обавезу да уреде свој крај. Ше-•

снаеста основна организација отворила је дечји вртић,

Двадесета подиже свој Дом културе, а Четрнаеста је

прво почела од своје куће.
Канцеларија ове основне организације

–

привлачи

погледе грађана и својим спољним и унутрашњим из:

гледом. Поред слика најбољих на раду, истакнутих на

видном месту, ту је скромна, лепо уређена библиотека,

орман у коме свака секција има фијоку са својпм мате-

ријалом. Још би се много могло говорити 0 уређењу

ове просторије, о реду н чистоћи који ту владају, 0

људима који се о свему томе старају.

Шпрока Пеке Павловића улиџа, која окомито води

ка Маринковој Шумп, била је дуго непроходна. Среди-

ном је била стара, турска калдрма, а са стране блато.

Године 1948 калдрма је постављена са стране, а сре"

дина је добила коцку. Али, грађани овога краја стално

__

 
Чланови Фронта Шестог рејона чине све да њихов крај буде што лешши На слици: радови на

регулацији Душановачког Потока

теже ка бољем. Турска калдрма није скоро никаква ва
штита од блата. Зато се сада договарају да са стране
поставе асфалт и прошире тротоаре за пешаке.

Одборник ове организације, Милован Станковић
прича:
— Сазваћемо конференцију и саопштити грађани.

ма чије су баште сувише истурене, да повуку своје пло-
тове, како би тротоар добио потребну шприну. Унапред

знам да се нико неће противити кад је у питању улеп-

шавање нашег краја.

Стрма Пеке Павловића улица наставља се у још

стрмију — Заплањску. На њеном крају је широки про“

планак са игралиштем футбалског клуба „Душановац".
Мало даље, зелени се густа шума. Некада је ту бло

виноград, а сада дечји вртић Четрнаесте основне орга-
низације, сав у зеленилу, са клаџкалицама, љуљашкама

и два реда школских клупа. Испред дечјег вртића, оде-

љена оградом, сала за приредбе под ведрим небом. И

клупе, н бину, и столове са стране, све су то сами

чланови ове основне организације створили.

ж вв »

Стално се и без предаха уређује Душановац. Али

то не би било тако да чланови Фронта свесрдно не

раде на његовом уређењу. У мају је просечно око 1.400

чланова Фронта излазило дневно на комуналне радове,

у јуну 1.100, а сада, када је велики број трудбеника на

осуству, око 500 до 600.

Промичу дапн. Фронтовци чине све да њихов крај

буде што лепши, а народне власти им у томе помажу.

Ускоро ће и Душановачки Поток, који је недавно, на

изглед тако миран, помамно набујао п носио све испред

себе, бити укроћен. Летње бујице неће вите платити

Душановчане.
Сећање на стари, запуштени Душановап постепено

чили, а из њега ниче нови, све уређенији, културнијп,

лепши — Шести рејон Београда.
а Р. ПРОТИЋ
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ЗАПОСЕДНУТЕ КАЛЕМЕГ—

ДАНСКЕ КЛУПЕ.

ЕЋ дуже времена омладинске рад“

не бригаде преуређују стазе Ка-
лемегдана, За кратко време он је У
многоме изменио изглед.
Ове промене интересују ме, као и

сваког Београђанина који воли свој

град, и поподне прошетам да видим

како радови напредују да се надишем

ваздуха и одморим у сенци дрвета.

Међутим, одморити се не могу. Све су

клупе увек заузете и претворене у —
кревете. На њима (и на Малом и на

Велнком Калемегдану) људи, жене и

деца спавају свој поподневни сан. Код

неких су начињена права

–

домаћин-
ства: ципеле под клупом, чарапе се
суше на наслону, а поред клупе мре-
жа с парадајзом ни флаша с водом.

Пришао сам једном од чувара парка

и упозорио та на ово. Одговорно ми

је:
— Па, људима се задремало, спава-

ју, шта им ја могур

Ако им „не може" чувар, не могу

им ни ја, алн ипак сматрам да неко
може да заведе ред.

Јусуф ТУРКМАНОВИЋ

Зорицин или Зоричин
НОГИ се наши ученици, аидру-
ти уопште узев описмењени

људи, колебају или чак стал-

но греше у грађењу присвојних
придева од властитих именица ти-

па Зорицин, Милицин, Катицин,

Марицин и слично, Међутим, има
читавих врло пространих области
у којима и прост неписмен свет
никад неће погрешити, тојест ни-

кад неће рећи Зорицин и слично

него само Зоричин, Маричин и сли-

чно.

Тако наставници српског језика

и они који држе часове на разним |
курсевима просто не могу сузбити |
свакакве грешке, Чује се да се по-

некад каже чак и мајцин, што је
сасвим према оној гласовној тро-
мени те именице: мајка — мајке—
мајци, а како се у примерима као
Зорица врши друга промена. у гра-
ђењу придева од таквих именица,
то се и овде покаткад уопштава па
имамо: Зорицин, мајцин. Разуме
се, ни једно ни друго није добро,
Грађење присвојних придева од

оба типа таквих еница је на и-
сти начим, Тако и'од именица ко
је се свршавају на -ка и на -ца
имамо исту промену, Дакле: мај-
ка — мајчин Зорипа — о

ричин, Јасно је из овога да пре-
ма гласу К и Цц у основи именице
имамо у придеву у оба случаја и-
сти глас — ч.
Али, природно је, од овога има

ан =

подоста изузетака. Језик не иде
свуда једним само једним путем.

Тако чујемо да се каже и мај-
кин. Мајка тепа дететету па ка-

же „мајкино дете“. И дете Ће се
обратити речју мајкице ма да

је правилно само мајчице, Сли+

чно даље имамо опет у тепању, У
особитом расположењу бакице,

секице, кокице, гускице,
ћуркице и како све још не те-

памо! А све су то именице сродне

по облику с именицом мајка и
слично. Само треба споменути да
се те именице ипак некако издва-

јају: све се узимају у тепању, од-

мила. И у њима се не врши ника-
ква гласовна промена, па имамо

само: баки, коки, секи, ку-
ки и слично а потом и ћурки,

гуски, коцки и слично. Кад
би се вршила промена, имали би-

смо сасвим необичан и каткад дво-

смислен облик баци, коци, сеци и

слично, Тако ће и придеви бити:

бакин, кокин, секизђ гус-

кин, ћуркин и слично.

Споменимо још да и у многим

другим властитим именицама које

казују називе места имамо каткад
ову гласовну промену дакле: Аме-

рици, Африци и слично, али:

Камчатки, Бојки и сличво,

а потом и присвојни придев ће би-

ти Камчаткин, Бојкин и

слично, ЕЛ.
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Поводом резултата
анкете 0 избору

позива за које ће се
определити београд-

ски матуранти
РОЗ месец дана на факултети-
ма Београдског универзитета
отпочеће уписи нових студе-

ната, У вези са тим уписима, који
треба да буду одраз слободног 0-
предељења младих људи за струку
која им највише лежи, поставља се
и овога пута проблем: ускладити
личне наклоности будућих студена-
та са потребама које истиче наша
социјалистичка изградња. Резулта-
ти анкете, која је на крају године
спроведена у свим гимназијама, по-
казују, међутим, да се знатан
број свршених матураната београд-
ских средњих школа једнострано
оријентисао и да се определио за
релативно мали број факултета,

У саставу Београдског универзи-
тета раде осамнаест фанултета, на
којима се изграђују 52 различите
врсте висококвалификованих струч-
њака. У плану је да се отвори нов
саобраћајни факултет, први ове
врсте у земљи. Сем тога, при Бео-
градском универзитету раде и мно-
гобројне специјалне високе и више
школе, училишта, институти и ака-
демије. У протеклој години стипен-
дије је примало око 11.000 студена-
та, а у наредној ће се години њихов
број повећати. О свему овоме, бу-
дући студенти треба ла поразмисле.
Тим више, што анкетне таблице по-
казују огромно застрањигвање и што

је боље да се студенти сами опре-
деле но да у последњем часу насум-
це хватају место на било коме фа-

   
  

култету. Какву слику откривају
таблице у београдским гимназија-
маг

Од укупног броја матураната за
Медицинску велику шволу прија~

вило се 30 од сто; Економски фа-
култет 0,8 од сто; Правни 3 од сто;
Пољопривредни и шумарски 2 од
сто; Ветеринарски и грађевински 1

од сто; Филозофски 13 ол сто; При-

родно математички 9 од сто; Ма-
шински 6 од сто; Електротехнички
8 од сто; Архитектонски и Техно-
лошки 5 од сто; Рударски 0,9 од сто
и за Геолошки 0,6 од сто. Ова се
једностраност и неравномерност ви-
ди још боље ако се размотри ори-
јентација матураната београдских

гимназија на поједине отсеке и гру-
пе унутар факултета. Тако се, на
пример, од укупног броја београд-
ских матураната, који су се прија-
вили за упис на Филозофски фа-
култет, 62 од сто пријавило на гру-
пу историје уметности и групу за
западно-европске језике. Исто та-

ко, од укупног броја пријављених
за Електротехнички факултет око
90 од сто, пријавило се за отсек
радио-технике, а само 10 од сто за
отсек електричне снаге. Занимљиво
је да се ниједан матурант из Бео-
града није пријавио за студије кла-

сичне филологије, иако у граду по-
стоји јелина класична гимназија на
територији НР Србије. Исто тако,

ни један се београдски матурант
није пријавио за стулије геодезилте,
на Грађевинском Факултету. На
Медицинску велику школу, међу-
тим, само се из Београда ппијави-

ло више студената него што ће Ме-
лицинска велика школа моћи да
прими нових студената из читаве
НР Србије. '

Још је завремена да се свршени

матуранти београдских гимназија

обавесте детаљније о врстама фа-
култета, отсецима и групама сва-

ког од њих. Да добију увид у про-

граме рада, да стекну претставу 0

дужностима које би испуњавали по

завршеним студијама. Тога одго-

ворног питања они треба да се

прихвате што пре. При томе, сарад-

њу, помоћ и упутства треба да ИМ

пруже пре свега факултетске вла-

сти и њени органи, а сврсисходно

је да се овим проблемом позабаве и

организације Народног фронта, На-

родне омладине и синдиката.

Р. Н.

 

   
Једна сцена са приредбе америчке уметничке групе „Тамбурица“ на Летњој позорници на Калемегдану

СА ЛЕТЊИХ ПОЗОРНИЦА

Две приредбе америчке уметничке
групе „Тамбурица“

РЕД пуним гледалиштем Лет-
ње позорнице, талентовани
студенти  Ђукен-универзитета

из Питсбурга, југословенског поре-

кла, извели су свој занимљив му-

зички, играчки и певачки програм,
с којим су у Америци постигли ве-
лике успехе. Састав ове групе раз-
ликује се битно од наших култур-
но-уметничких друштава, мада се

по карактеру самог репертоара у
многоме приближава нашим дру-
штвима. Успех који су код нас по-
стигли делимично лежи баш у тој
разлици,

Код њих нема секција по којима
би се специјално неговале поједине

гране уметности; нема, дакле, ко-
лективног продубљивања једне у-
метничке гране, које у свом процесу
значи и васпитање и култивирање
колектива. Само најталентованији
од сто педесет њих, који се сваке
године пријављују за групу, могу
да буду примљени у „Тамбурицу“,
дакле они који су већ формирани

музички — и инструментално и во-
кално, а који имају да науче неко-
лико националних игара. Ова раз-
лика, разумљиво, произилази из
различитости функције ове врсте
делатности у условима нашег рево-
луционарног културног преобража-
ја — где је оријентисана на узди-
зање најширих народних слојева, и
у условима америчког начина жи-
вота — где је намењена забави, Да-
леко од неког упоређивања, треба
констатовати у чему се ове разли-
ке показују као предност над на-
шим сличним ансамблима, а у чему
као мане,

Чланови „Тамбурице“ и играју и
певају и свирају. То им омогућава,
иако их је двадесет и четири, врло
разноврстан програм и, што је ве-
лика предност над нашим друштви-
ма, лаку покретљивост. Само у на-
шим хоровима има по сто људи, па
би за покретање једног целог дру-
штва била потребна читава возна
композиција, Друга предност је ор-
ганизација приредбе, она унутар-
ња, структурална. Код нас руковод-
ства друштава гледају да спреме
што боље свој репертоар, али у ка-
квим ће узајамним односима бити

тачке, какав ће призор пружати са
сцене и колико ће која трајати, а
колико паузе, о томе се, скоро, и
не води рачуна. Код „Тамбурице“,

напротив, ово је избачено у први
план, Тачке се сливају једна у дру-
гу, призор је увек занимљив, жив,
динамичан, д темпо претставе нена-

рушив.

Њихов велики недостатак, то је
први део програма, који би требало
да претставља наше игре и песме.
Али они нису криви, а није крив ни
њихов учитељ, Рус, који ни сам не-
ма претставу о нашим ношњама, а

камоли играма. Чудно је да, и по-
ред врло талентованих музичара,
каква је њихова виолинисткиња са
беспрекорном техником десне ру-
ке, флаутисткиња, хармоникашица

и сви тамбураши, они изводе једану

музичком смислу безвредан комад
»У посавској шуми“, Настрану на-
ивност његовог садржаја. Са нату-
ралистичким ефектима цвркутања,
детињег плача и другим, овај „ко-
мад“ нам је показао да се избор
програма у „Тамбурици“ врши са
недовољно укуса. У другом делу
програма, који је неупоредиво 60о-
љи од првог, они су извели, поред
мексиканских и америчких, и руске
игре,

...и једна наша,

МОЖДА не би било згоднијег
примера за осведочење у чему је
разлика између америчке и наших
група, то јест у чему је она пред-

ност а у чему недостатак, од оног
који смо имали у уторак, 25 овог

месеца, на Калемегданској летњој

позорници, Тога дана, пред скоро

две хиљаде људи, и члановима гру-
пе „Тамбурица“, извеле су фол-

клорне секције „Абрашевића“,

„Бранка Цветковића“, „Бракуса“,

„Тесле“ и „Гргдимира“ народне и-

гре из Србије, Хрватске и Македо-

није. Шта је требало да буде битно

у тој приредби Свакако једна вр-

ста демонстрације нашег играчког
фолклора и могућности за његову

стилизацију и сценску обраду. Ова

битност произилази из намере да се

америчким студентима нашег поре-
кла омогући да понесу што јасније

утиске о играма југословенских на-

рода, како би по повратку у Амери-

ку извршили какве-такве коректу-
ре у постављању наших игара. И-

наче, то је било, по свом каракте-

ру, једно уобичајено вече народних

игара, које је, нажалост, по квали-

тету испод просека сличних при-
редби.

Пре свега, на брзу руку направ-

љен програм, није остављао утисак

једне целине, утисак приредбе. Што

се тиче јединства (целине) једне ве-

чери, она није ни иначе постала

особина многих ранијих приредби,

само је овог пута тај недостатак до-

шао до изражаја. .

Унутар програма, то јест редосле-

да тачака, није било никакве гра-

дације. За добро изведеном, заним-

љивом игром, следила би горе изве-

дена мање занимљива игра, За у-

спелим „македонским ором“ у тем-

пераментном извођењу „Бранка

Цветковића“ следио је у другом де-

лу сплет македонских народних и-

гара. у  неуједначеном извођењу

„Градимира“. Поред непропорцио-

налне дужине према осталим тач-

кама, овај сплет је имао многа по-
нављања мотива из претходног ора,
који су се без мере опет понављали

унутар сплета. А то је трајало при-
лично дуго, да не постане досадно.
Даље, између тачака било је непо-
требних пауза, Чак се догодило да

је „Градимир“ наступио пет минута

после најављивања конферансијеа.
За време игре играчима су падали

појаси, каишеви и шубаре, што је

заједно са очигледним грешкама у

игри појединаца, давало приредби

анархичан тон. УЗ овакву лошу им-

провизацију и извођење програма

треба додати, неупотребљиви, по-

кварени клавир, неспретно гашење

ипаљење светла, па чаки оркестар

Министарства железница са дисто-

нираним виолинама. Нека за све ово

понесе свој део кривице Савез КПД

Србије,
Д. Д.
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ПРЕГЛЕД ЗНИЧАЈИША СПОЉАОЧУОЛАТТАНН АОГАБАЈ

 

Неуспех дипломатске акције

за обустављањерата у Нореји

ИЊЕНИ покушаји да се сукоб

у Кореји расправи мирним ди.

пломатским путем завршени су

с неуспехом. ·

Као што је познато дипломат-

ских посредовања прихватила се

енглеска влада а такође и прет-

седник индиске владе Пандит Не-

хру који је лично посредовао код

Стаљина и Ачесона,

Прошле недеље су У Москви,

Лондону и Њу Делхију учињена

званична саопштења 0 природи

тих дипломатских посредовања,

Најпре су објављене личне по-

руке које је Пандит Нехру упутио

Стаљину и Ачесону и одговори ко-

је је од њих добио. У својим по-

рукама Пандит Нехру се залагао

да се решење корејском конфлик-

ту тражи кроз Савет безбедности

и то на тај начин што би се при-

јемом претставника нове Кине.

„Савет безбедности извео из сада-

шњег ћорсокака и оспособио за

пуноважна решења". По гледи-

шту претседника индиске владе,

пријем кинеских претставника на-

вео би Совјетски Савез да преки-

не бојкот Савета безбедности и

других органа ОУН, што би ство-

рило повољну атмосферу за рас-

прављање корејског оружаног су-

коба. Стаљин је прихватио Нехру-

ов предлог и поздравио га, док је

Ачесонов одговор био негативан.

У вези дипломатских разговора

вођених у Москви између британ-

ског амбасадора сер Девида Ке-

лиа и заменика совјетског мини-

стра спољних послова Андреја Гро

мика учињена су два званична са-

општења, једно у Москви и једно

у Лондону, Та два саопштења ни-

су у свему подударна. Према со-

вјетском саопштењу, које је обја-

вио ТАСС, британски амбасадор

није могао Громику да учини кон-

кретне предлоге за мирно реше-

ње корејског питања, позивајући

се на то да је његова влада везана

одлукама Савета безбедности, а да

према тим одлукама претходно тре-

ба да се обуставе непријатељства

и успостави статус кво, тојест да

се севернокорејске трупе повуку

преко 38 упоредника. Због тога

британска влада сматра да би под-

ношење конкретних предлога у са-

дашњој фази било нецелисходно,

односно преурањено. Према саоп-

штењу ТАСС-а, Громико је на и-

дућем састанку саопштио британ-

ском амбасадору да совјетска вла-

да сматра да је најбољи начин за

 

СрелЛ—

Сценарио: Бен Барзман
Режија: Едвард Дмитрик

Музика: Бењамин Франкел»
Сниматељ: Пенингтон Ричардс
У главним улогама: Сем Уонемекер

Леа Падовани
В Кетлин Рајан

РАТА „раја“ отворена су они“
ма, који притиснути немаштином У
годинама после Првог светског ра-
та, узалуд траже по Европи ма ка+-
кво запослење, И трбухом за кру-
хом похрлиле су гомиле ка обето-
ваној земљи. Тамо их је дочекао

кип слободе у великом пристани-
шту и „џоб"-посао. Нису ни слу-
тили да ће њихов долазак утицати
на наднице оних који су стигли та-

мо раније нису ни слутили да пове-
ћавају огромну армију гладних,
која је спремна да за кору хлеба
прими и најтежи и најопаснији по-

сао. Они стварају и пуне туђе џепо-

ве огромним профитима. Висе на
стотину метара изнад земље са о
пасношћу да се сваког тренутка

стрмоглаве, да би овој обетованој

„ДАЈ НАМ ДАНАС“
земљи дали што монументалније
споменике њене моћи, Дижу обла-
кодере и прекрасне палате, сањају-

ћи о свом сопственом дому, који мо“

гу да саграде само онда ако буду

затрпани бетоном и то тек када ко-

мисија утврди да смрт није насту-

пила“ њиховом кривицом. А чим

доба просперитета прође, лутају у-

лицама гладни и прозебли, траже“

ћи и не налазећи рад. При томе

они, којима је понос јачи од глади,

умиру, а слабији, презирући сами

себе, пружају своју руку пролазни-

ку за милостињу. Ето слике „Елдо-
рада", „раја на земљи", „Обећане

земље“!

Рађен по роману МШиетра ди До-

нато „Христос од бетона" сценарио

Бен Барзмана био је солидна основа
за снимање једног доброг уметнич-
ког филма. „Дај нам данас" је
филм о животу грађевинских рад“

ника Италијана, који у Новом све-

 

козеиА Јреступник
НОМАД увече, кад сам се враћала

кући, осећала сам како из зидова и
асфалта још бије јара. Али је и ветрић
већ био дунуо од Авале и хватао се у
коштац с јулском врелином, разгаљивао
човека.

Радила сам читав дан. Пењући се уз
степенице на први спрат, где станујем,
баш мислим како ћу се ноћас угодно
одмарати.

Палим светлост, свлачим се, просто у-
лећем у купатило ла бих се расхладила.

Певушећи прилазим постељи, коју сам
летос нарочито примакла прозору, јер,
знате, ја сам се већ сасвим определила
за фронт оних који се, послушавши са•
вет доктора из „20 октобра“, уопште ви-

ше не боје промаје. Али, какав ужас!

По мојој белој, чистој, уштирканој ло-

стељи неко је посуо изгужване трамвај-

ске карте, беле, зелене, плаве, Па ту су

и љуске од црног лука и парче масних
новина, и целофанска хартија у коју су

завијене мрве од колача! Шта је тог Ка-

жва је то непристојностт Ја не допу-

штам да се ико игра са чистоћом мога

стана. Мени је он неприкосновен, На то

имам права, ја сам радан човек.

Занима ме пре свега ко је све то ура-

дио. Можда је неко провалио унутра

док сам била отсутна2 Не „није, јер имам

Вертхајмову браву, Гледам је, завиру=

Јјем у њу са свих страна, Потпуно ис-
правна. Па ипак, тај дар-мар није могао

пасти с неба.

Шта сам могла друго него да скупим

чаршав, да га истресем. Скоро читав чав

сабирала сам хартијице по свим углови-
ма, јер их је моје око, мавикло на ред,
отврило и под креветом, и иза пећи, и

на орману о књигама. После тог свеоп-
'

рани

Одговорни уредник Драгутин Шолајић,

Улица Драгослава Јовановића 1-ТУ • Те-

лефон 20-443 " Чеховни рачун 103-903222

= Поштански фах 752 • Штампарија

„ВОРБА“ — Београд Кардељева 31, Ру-
: кописи се не враћају,

штег чишћења морала сам још једном

да се окупам. Заспала сам са осветнич-
ким мислима.

Али тек ујутру кад сам се пробудила,
сва сам ускипела правим осветничким
гневом. Искористивши прилику док сам
спавала, мој непријатељ поновио је сво-

је недело. У току ноћи просто ми је за-
суо собу новим прегрштима трамвајских

карата и — замислите цинизма — био-

скопским улазницама за синоћњу прет-
ставу. Видим чак и неке рачуне за робу
купљену у бакалници, Читам: „Суве сар-
деле... 47, ринглице... 38, свега дина-
ра...“ Ко ли по овој врућини купује

тако преслане ствари Свакако неко У
чијем стану по цео дан има воде, Али

ово питање за мене је, уосталом, потпу-
но без значаја. Нека купује ко шта хо-

ће. Не тиче ме се, Ја уствари жудим да
сазнам једино ко ми то све овамо баца,

ке се то игра с мојом чистоћом, с мојим
миром,

Још једном пробам браву на вратима.

Не, ту је све како ваља. Ђубре је могло

бити убачено само кроз прозор. Гледам
напоље, надносим се над улицу, Али пр-
ви спрат је први спрат, пода мном је
мали понор. Ко је тај који је тако ви-
сок и има тако дугачку руку да би мо-
тао да почини неваљалство, У Београду
нема таквог човека. Доиста, да није ва-
трогасацо Али што би се неки ватрога-
сац уопште бавио таквим пословима, по»
готову кад ја немам непријатеља међу

ватрогасцима. Ја чак никаквог ватро-
гасца уопште не познајем.
Имала сам воље да ловим преступни-

ка, Али морала сам да журим на посао,
Мако ради ваздуха обично по читав дан
држим отворен прозор, овог пута сам га
затворила, Увече је унутра било веома
спарно, Мало свежег даха ушло је тек
кад сам широм отворила прозорска кри-
ла. Но соба је бар била чиста какву сам

је оставила. Могла сам одмах да почи-
нем, да се предам одмору у својој по-,
стељи, одмору који сам, верујте ми на

реч доиста заслужила,
#

Пред зору је лупио мој прозор. Про-
будила сам се у прави час, јер сам, от-
варајући очи, видела како неко нада
мном баш истреса своје прљаве харти-
јице,

Опет ми је соба била пуна отпадака и
пунила се све више. Али кривац је не-
куда брзо нестао. У соби сам била сама.

Једино је дувао ветар...

Ветар... У глави ми нешто сину. По-
гледам боље кроз прозор. Ветар је уно-
сио хартијице. Дабоме, он. Ето преступ-
ника, ухватила сам га. Али шта ја то го»

ворим2 Ко може још ухватити ветарт

и шта је он7 — Обично струјање, меша•
ње хладних и топлих маса ваздуха: Ка-
ко ћу ја још с ветром да се обрачуна-

вамтј Био ми је потребан неко жив, не-
ко као онај мој ватрогасац из претпо»
ставки, неко ксга бих ухватила за јаку,
неко коме бих могла да подвикнем:
„Хеј, што ми убацујеш у собу харти-

јице!•
Беспомоћне сам гледала кроз прозор у

тај ветар који је дизао са трта сваку
хартијицу коју нађе и завлачио се сву.
да, у сваки буџак, као да их је намерно
тражио да их донесе у собу мени и мо-
јим суседимаУтом стигоше први трам-
ваји и тролејбуси. Изиђоше многи људи.
Неки бацише карте на улицу, право у
руке ветру, који их жељно захвати, Он“
ми донесе у собу и масну новину коју је
— лепо сам видела — час пре тога бацио
неки младић у сивом капуту. У мени
одмах сазре одлука. Обукох се надвоје-
натроје, па трчи низ улицу, Као што сам
желела, ухватих једног правог, живог
преступника,

— Зашто сте бацили масну хартију“

— па шта, ко сте вит И шта се то вас
тиче

Прогунђао је још нешто и отишао, жу-
рило му се ваљда, з
ма делу сам ухватила и младу жену.

повезану црвеном марамом, и старог то-
сподина у жирадо-шеширу, и отмену тог

спу која је имала чипкане рукавице.
Одбише ме сви као насртљивицу која се
меша у чисто њихове, ситне, интимне
ствари.

Али ја нисам престала да се бавим сво-
јим ловом на прекршитеље обичног гра-
ђанског реда да се отпаци бацају у кор-
пе за отпатке. Сваког дана их ухватим
на хиљаде. А =— да вам се пожалим = у“
хватила сам јуче и једно лице од кога
се томе нисам надала; себе саму сам у-
хватила! Замислите, бацала сам и ја

хртијице на улицу, иако од њих и те
како страдам увек кад има ветра, а и
иначе се врло живо залажем за лепши
изглед престонице,

Душица Вукомановић

МАЛИ РЕЧНИК
ЕНТРОПИЈА — Део енергије који се

више не може претворити у механичку
енергију, дакле у Рад, Енергија расеја-
на и лишена вредности.

СУФИЦИЕНЦИЈА — Довољност, до-
стижност, дораслост, Супротно — инсу-
фициенција — што значи недораслост,
недостижност,. На пример, триговара се
нашој критици да болује од неке врсте
органске инсуфициенције, о

ПЛАСТИЧАН — Стваралачки, творач-
ки; који делује лепотом. линијаи обли»
каживо описгн; приказан као да је
жив, живописан.

ВИЗУЕЛАН — Видни, који се може ви-
дети, који се тиче вида. На пример, са-
мо комбиновањем брзог снимања дета-
ља паралелно са давањем целине могао
се и визуелно створити исти утисак не-
личанствености који је давала музика.

ВИЗУЕЛНО ПАМЋЕЊЕ оно које се по-
главито остања ма претставе добијене
чулом вида. ;
_ЕСЕЈ — Назив за краћу расправу,
неком. научном, уметничком, књижев-
ном или јавном питању, која је писана
течно, лако разумљиво строго књижев-
но и нимало површно; оглед покушај,
ЕСЕЈИСТ ~ писац краћих расправа

огледа, есеја, ас нић а

'

 

ту безуспешно покушавају да себи
саграде и нови дом.

Режисер Едвард Дмитрик, служе-

ћи се очигледном методом итали-
јанског филмског неореализма И

бирајући своје глумце, добрим де-
лом међу Италијанима, са много
смисла за филмску драматургију,
користећи сценарио са режисер-
ском инвентивношћу, створио је
филм који (може се без претерива-
ња рећи) после „Хамлета“ прет-
ставља најбоље остварење енгле-
ске кинематографије, приказано
нашој публици од ослобођења до
данас. У филму „Дај нам данас"
има местимично и натуралистичких

елемената (смрт Ђеремија) али они
у целини не умањују вредност
Дмитриковог дела.

Реалистичности филма „Дај нам
данас" доприноси знатно и напор
режисера да нам људске карактере
пружи у свој њиховој пуноћи, при-

казујући и добре и лоше стране
њихове, не падајући у погрешку да
људе слика црно-бело. Ђеремио је
и добар муж и добар друг, али при-
тешњен околностима, он је човек

који се колеба, греши и враћа до-

бро злим, сумња и лута, али ипак

налази у себидовољно снаге да по-

прави своје погрешке. Сем Уонеме-

кер остварио је улогу Њеремиа са

извесним филмским дилетантизмом

(сада га први пут видимо на плат“

ну) али ипак убедљиво и са пуно

талента. Анунцијата је добра и о-

дана жена чији су једини недоста-

ци сујеверје и фикс идеја о својој

сопственој кући. Лез Падовани је
својом убедљивом глумом

—

допри- ·
нела да лик Анунцијате делује не-

посредно и поред извесне дозе ми-
стичности коју јој. је наметнуо
сценарио. Једина недовољно обја-
шњена личност овога филма је Ђе-

реминина пријатељица Кетлин, али

кривица за то не лежи на глуми-

ци Кетлин Рајан, која је креирала
ту улогу са пуно труда, већ на пис-

цу сценариа а делом и на режији.

Глумци за остале улоге су вешто

одабрани.

Филм „Дај нам данас" за енгле-
ску кинематографију претставља
приличан успех. Нашим режисери-
ма и писцима сценариа, приликом
стварања нових филмова са тема-
тиком из живота радних људи
предратне Југославије, студија о-
вог филма може да пружи свакако
знатну помоћ,

Б. В.

решење корејског сукоба да се од-

мах сазове Савет безбедности уз

неопходно

_

учешће  претставника

НР Кине и да тако комплетиран

Савет безбедности узме у разма-

трање сва питања у вези са суко-

бом у Кореји, као што је питање

обуставе непријатељства и питање

успостављања статус квоа..

У Лондону нису били задовољни

с овим ТАСС-овим саопштењем,

јер су сматрали да оно не даје

верну слику британских настоја-

ња Због тога је претседник вла-

де Атли дао у Парламенту једну

изјаву у којој је прецизирао бри-

танско становиште према сукобу у

Кореји. То становиште формули-

сано је у једном меморандуму ко-

ји је дипломатским путем достав-

љен совјетској влади. Према том

становишту, обустављање напада

и повлачење севернокорејских тру

па преко 38 упоредника претстав-

ља претходан услов да би се уоп-

ште могло у Савет безбедности

приступити расправљању других

питања у вези с Корејом. Слељ

ствено томе питање пријема прет-

ставника НР Кине у Савет без-

бедности не може да служи као

услов за обустављање рата у К»>

реји. То је независно питање о ко-

ме може само независно да се ра-

справља,

Оваквим формулисањем свог ста-

новишта енглеска влада напустила

је идеју тражења компромиса из-

међу америчког и совјетског ста-

ва, јер је у потпуности прихвати-

ла некомпромисан амерички став.

Даљи дипломатски разговори У

Москви постали су излишни.

Пандит Нехру је такође изјавио

да не жели даље да посредује, јер

је његов предлог о пријему кине-

ских претставника у Савет безбед-

ности као први корак на путу

споразумевања, категорично одба-

чен од америчке владе а затим и

од британске владе. Ачесон је чак

У предлогу Нехруа видео „охра-

брење агресије".

За сада нису у току никакви

нови дипломатски кораци за мир-

но решење корејског сукоба, ма

да се наглашава да „врата дипло-

матском споразуму нису затворе-

на". У недостатку тог споразума,

сукоб у Кореји и даље се расправ

ља ватреним оружјем на бојном

пољу,

Врење у комуни-
стичким партија-
ма у Немачкој
ОКОМ целе прошле недеље У

Т источном сектору Берлина за

седавао је Конгрес Јединстве-

не социјалистичке партије Немач-

ке, то јест партије која је настала

спајањем бивше немачке комуни-

стичке партије са Социјалдемо-

кратском и која данас има руково-

дећу улогу у источном делу Не-

мачке које је под совјетском оку.“

пацијом.

Конгрес је

интересантан.
казао пуну подређеност садашњег

руководства Јединствене социјали-

стичке партије Коминформу, одно-

сно Кремљу. Угушивање  незадо-

вољства које таква политика руко-
водства изазива у Немачкој, била

је главна тема Конгреса То неза-

довољство дошло је много отворе-

није до израза у западној Немач-

кој него у источној, што је разум“

љиво кад се имају у виду околно-

сти под којима је истогна Немач-

ка управљана. Цео конгрес био је

у ствари сконцентрисан на крити-

ку руководства КП Западне Не-

мачке које је оглашено једино

кривим за тешке неуспехе којевсуу

последње две године трпели кому-

више погледа био

н је пре свега по-

је циљ имала та критика видело

се из резолуције Конгреса: КП За-

падне Немачке укинута је као за-

себна организација и постала са-

ставни део Јединствене социјали-

стичке партије, тојест директно

стављена под команду партиског

руководства Источне Немачке.

Истовремено са одржавањем Кон

греса Јединствене социјалистичке

партије у источном сектору Бер-

лина, у близини Диселдорфа У

Западној Немачкој одржана је ши-

рока конференција западнонемач-
ких комуниста који се налазе у
опозицији према информбироов-

ском руководству кп Немачке.

Конференцији су такође прису-
ствовали претставници левих соци-

јалиста и других марксистичких
трупа у Западној Немачкој. Кон-

ференција је сазвана у циљу да
се с обзиром на тешко стање У
коме се налази раднички покрет

У Западној Немачкој укаже на по-

требу стварава једне независне
радничке партије. У ту сврху на
крају конфере"ције образован је
Савет десеторице који ће даље ру-

ководити акцијом за оснивање но-

ве партије. У Савет су изабрани

познати комунисти у Западној Не-

мачкој, као што су Јозеф Шапе,

бивтти главни уредник органа КП

за Рурску Област „Фрајесфолк",

Георг Фишер, бивши члан цК Ко

мунистичке партије Баварске,

Волфганг Гезе и други. Решено је

такође да се покрене часопис ко-

ји ће се звати „Слободна трибина"

"и кроз који ће се пропагирати зак-

ључци донети на заједничкој кон-
ференцији у Диселдорфу. =

 

нисти у Западној Немачкој. Какав


